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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصادی - بــه منظور 
برگزاری بیســت و هشتمین همایش 
هماهنگی نهادهای دریایی کشــور که 
قرار اســت نهم مهر سال جاری برگزار 
شــود، پنل تخصصی توســعه بنادر و 
لجستیک به میزبانی ســازمان بنادر و 
دریانوردی و به ریاســت معاونت امور 
بنــدری و اقتصادی ســازمان بنادر و 

دریانوردی برگزار شد.
آغاز تدوین طرح جامع بنادر 

بازرگانی کشور
جلیل اسلامی عضو هیات عامل و 
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان 
بنادر و دریانوردی در این نشســت با 
اشاره به اینکه سازمان بنادر و دریانوردی 
در حال باز طراحــی پایانه داری و باز 
طراحی ساختار قیمت گذاری و تعرفه 
در بنادر تجاری اســت، گفت: در سال 
های اخیر در حوزه ســرمایه گذاری، 
اقدامات بســیار زیاد و مثبتی، صورت 

گرفت است.
وی با بیان اینکه اکنون سهم بخش 
خصوصی و دولتی در ســرمایه گذاری 
بنادر، حــدود نصف نصف )۵۰-۵۰( 
اســت، افزود: در بنادر دنیا، سهم بخش 
خصوصی حدود ۸۰ درصد است که با 
استاندارد جهانی فاصله داریم ولی روند 

حاضر بسیار مثبت و شتابان است.
اســلامی ادامه داد: همه اقدامات 
توسعه ای در حال انجام در بنادر کشور 
اعــم از حوزه هــای دریایی، عملیات، 
سرمایه گذاری و...تحت عنوان راهبرد 
برنامه هفتــم در حوزه لجســتیک و 
ترانزیت تبیین و ابلاغ شــده است و از 
مهر سال جاری، تدوین و طراحی پروژه 
۱۰ سال آینده سازمان بنادر و دریانوردی 
موســوم به طرح جامع سازمان بنادر و 

دریانوردی، آغاز شده است.
۳ محــور پنــل تخصصی 

توسعه بنادر و لجستیک
حمیدرضا خلیلی مشاور معاون 
بنــدری و اقتصادی ســازمان بنادر و 
دریانــوردی و دبیــر پنــل تخصصی 
توسعه بنادر و لجستیک در ابتدای پنل 
تخصصی توســعه بنادر و لجستیک با 
اشــاره به محورهای ایــن پنل، اظهار 

داشــت: نقــش طرح هــای جامع در 
توســعه متوازن بنادر، نقش نوین بنادر 
در زنجیره تامین و چالش های پیش رو 
همچنین تسهیل سرمایه گذاری داخلی 
و خارجی در بنادر ایران محورهای پنل 
تخصصی توســعه بنادر و لجستیک را 

تشکیل می دهد.
در ادامه حمیدرضا آبایی مشــاور 
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی 
و  دبیر کمیته راهبردی طرح جامع بنادر 
کشــور با اشاره به نقش طرح جامع در 
توسعه متوازن بنادر کشور، گفت: نقش 
برنامه ریزی و تدوین طرح های جامع 
در توسعه متوازن بنادر کشور، غیرقابل 
انکار است و باید به سیاست های کلی 
نظام در بخش حمل و نقل، سیاست های 
کلی و برنامه جامع تحقق سیاست های 
کلی توسعه دریامحور همچنین قانون 
برنامه پنج ساله هفتم توسعه، توجه کرد.
وی بــا بیان اینکه افزایش ســهم 
کشور در حمل و نقل دریایی و ترانزیت 
با ایجاد و تقویت شــبکه حمل و نقل 
ترکیبی از اهمیت بسیار بالایی برخودار 
است، گفت: بر اساس اسناد بالادستی 
باید برقراری توازن بین زیرساخت های 
بندری و دریایــی و تقاضای تجارت 

دریابرد، مدنظر قرار گیرد.
تنهــا از ۵۰ درصــد ظرفیت 
بنادر بــزرگ و ۴۰ درصد بنادر 

کوچک استفاده می شود
مشــاور مدیرعامل سازمان بنادر 
و دریانــوردی گفت: در بنادر بزرگ از 
۵۰ درصــد ظرفیت و در بنادر کوچک 
از حدود ۴۰ درصد ظرفیت اســتفاده 
می شود؛ ازاینرو باید بازنگری طرح های 
جامع بنادر کشور مدنظر قرار گیرد و با 
افق ۱۴۱۴ کار را پیش ببریم و بدانیم که 
فرایند تدوین طرح جامع بنادر کشور، 
نیازمنــد توجه بــه رویکردهای نوین 
است. آبایی افزود: در طرح های جامع 
دو موضوع منابع مالی و نیروی انسانی 
از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است 
و رقابت پذیری بنگاه های فعال در بازار 
تجارت دریابــرد باید مورد توجه قرار 
گیرد؛ در عین حال بازنگری طرح جامع 
بنادر کشور با رویکرد نوین بر مشارکت 
تمامی ذی نفعان بندری در برنامه ریزی، 

بسیار مهم است.

وی نقش کریدور شمال-جنوب 
و شــرق-غرب در حوزه حمل و نقل 
دریایی و بندری را دارای اهمیت بسیار 
بالایی دانست و افزود: انجام فعالیت ها 
بر مبنای ریل پایه موضوعی اســت که 
باید به آن توجه کرد و باید ســهم حمل 
و نقــل ریلی در بنادر و به ویژه کریدور 

شمال-جنوب افزایش یابد.
دبیــر کمیته راهبردی طرح جامع 
بنادر کشــور با اشــاره بــه اینکه ارائه 
خدمات مناســب و بهینه به متقاضیان 
در دستور کار قرار دارد، گفت: تشکیل 
یک شــرکت مادر تخصصی از سوی 
هیات عامل سازمان بنادر و دریانوردی، 
مصوب شــده است و امیدواریم از این 
ظرفیت به خوبی استفاده شود و بتوانیم 

به بهترین شکل کار را پیش ببریم.
سامانه جامع بندری نهایی 

شد
عادل دریس مدیرکل امور بندری 
ســازمان بنادر و دریانوردی در تذکری 
کوتاه نســبت به مســائل مطرح شده، 
اظهار داشت: ســامانه جامع تجارت، 
عملیاتی شده است و شاخه آن، سامانه 
جامع حمل و نقل است و سازمان بنادر 
و دریانوردی به ســمت تجمیع سامانه 
ها حرکت کرده است و مرحله نخست 
ســامانه جامع بندری نیز نهایی شده و 
بخش آزمایشــی آن در مرحله اجرایی 
قرار دارد و امیدواریم به سرانجام برسد.
ســهم اقتصاد دریا از تولید 
ناخالص داخلی کشــور حدود ۲ 

درصد است
در ادامه این نشست کاظم صالحی 
سرپرست اداره کل ترانزیت، لجستیک و 
توافق نامه ها سازمان بنادر و دریانوردی، 

پیرامون نقش نوین بنادر در لجستیک 
و زنجیره تامین و چالش های پیش رو، 
گفت: با وجود اینکه حدود ۹۰ درصد 
تجارت کشــور از طریق دریا صورت 
می گیرد ولی کماکان سهم اقتصاد دریا 
از تولید ناخالص داخلی کشور حدود ۲ 
درصد است.وی با اشاره به برنامه ریزی 
برای افزایش ســهم بنــادر از ترانزیت 
عبوری کشور در شاخص وزنی، تاکید 
کرد: کشــورهای پیشــرو از موضوع 
لجستیک عبور کرده اند و مفاهیم زنجیره 
تامین، هوشمندســازی و ایجاد ارزش 
افزوده را در دســتور کار قرار داده اند؛ 
در حــوزه زنجیره تامین، محور اصلی 
ارزش افزوده اســت و در رویکردهای 
مطالعاتی جدید، بین ارتقای نسل بنادر و 
ارتقای پتانسیل ارزش افزوده، یک رابطه 

معنادار وجود دارد.

سرپرســت اداره کل ترانزیــت، 
لجســتیک و توافق نامه ها بــا انتقاد از 
اینکه تفکر مدیریتی در کشور حاکی از 
توسعه فیزیکی و سخت افزاری است، 
اظهار داشــت: در ظرفیت های تجاری 
امروز ،کشورهای محصور در خشکی 
نیز مــی توانند به اندازه کشــورهای 
داری دسترســی به دریای آزاد در زمینه 
لجســتیک موفق شــوند به طوری که 

کشــوری مثل قرقیزستان به 
شدت به دنبال سرمایه گذاری 
لجستیکی در بنادر ایران است.

صالحــی بــا اشــاره به 
تشکیل ســتاد ملی گذر مرز 
به مــرز )ترانزیت( در دولت، 
گفت: وظایف این ســتاد در 
حوزه ترانزیت و لجســتیک 
تبییــن شــده اســت و همه 
ســازمان های ذیربط در حوزه 
ترانزیت و لجستیک مکلف به 
هماهنگی و اجرای آن هستند.

وی افزود: شــبانه روزی 
کردن گمــرکات در مرزهای 
زمینی و بنــادر بزرگ، ارتقای 
ســهم ریلی بنادر به میزان ۲۵ 

درصد، نوســازی و تامین ناوگان ریلی 
جدید با مشارکت بخش خصوصی و 
نوسازی ناوگان جاده ای و ارتقای نسل 
بنادر جزء تکلیف این ســتاد در برنامه 

هفتم اعلام شده است.
ایجاد ۴.۵ میلیون تن ظرفیت 
توسط بخش خصوصی در بنادر 

کشور
در ادامه حسین یداللهی مدیرکل 
امور اقتصادی و مناطق ســازمان بنادر 
و دریانوردی درباره توسعه بنادر ایران 
با مشــارکت بخش خصوصی، اظهار 
داشــت: برای عبور از بنادر نسل سوم 
به بنادر نســل چهارم در ایران و روی 
آوری به ایجاد ارزش افزوده در بنادر با 
مشارکت بخش خصوصی و استفاده از 
ظرفیت های بخش خصوصی، اجتناب 
ناپذیر بوده است. وی با اشاره به پایش 
بیش از ۱۰۰ بندر اصلی در اروپا، گفت: 
اکثر بنادر در قاره اروپا بر اساس رویکرد 

بندر-صاحب خانه اداره می شوند.
یداللهی با اشاره به طرح های موفق 
جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی 

و غیر دولتی در بنادر کشــور طی یک 
دهه اخیر، افــزود: تامین ۴۷ درصد از 
هزینه سرمایه گذاری در بنادر از طریق 
جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی 
طی ۱۰ سال اخیر، سبب اشتغال بالغ بر 
۳۵ هزار نفر در بنادر کشور شده است.

مدیــرکل امور اقتصادی و مناطق 
ســازمان بنادر و دریانوردی با اشــاره 
به خوش نامــی مدیریت بندر در بازار 

ســرمایه گذاری به عنوان عامل موثر بر 
رشد حجم سرمایه گذاری، خاطرنشان 
کرد: در ســال های اخیر هدف اصلی 
از جذب مشــارکت بخش خصوصی 
در توسعه زیرساختی در بنادر، اجرای 
مــگا پــروژه، ایجاد زنجیــره کامل و 
فضای یکپارچگی در بنادر و پسکرانه 
بندری بوده و در سال های اخیر نسبت 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی در 
پس کرانه ها و محوطه  های بنادر در حال 
افزایش اســت. یداللهی افزود: در این 
ســال ها ۴.۵ میلیون تن ظرفیت توسط 
بخش خصوصی در بنادر ایجاد شده و 
۲.۵ میلیــون تن ظرفیت نیز در بنادر در 
دست اجرا است و به همین میزان نیز در 
دست بررسی و پیش قرارداد قرار دارد.

وی حرکت به ســمت بنادر آزاد 
و منطقــه ویژه را یکــی از راهبردهای 
سازمان بنادر و دریانوردی برای هدایت 
بهتر و بهره مندی کامل از سرمایه گذاری 
برشمرد، اظهار داشــت: امروز شاهد 
ســیلوهای مکانیزه و زیرساخت های 
اساســی در بنادر بازرگانی هستیم که 

پاسخگوی نیاز کشور است.
مدیــرکل امور اقتصادی و مناطق 
ســازمان بنادر و دریانــوردی، با تبیین 
بیانیه حوزه اقتصادی این سازمان برای 
همایــش ارگان های دریایی، گفت: باز 
تعریف طرح های ســرمایه گذاری در 
قالب بسته پروژه و راه حل های فرایند 
محور با تمرکز بر لجســتیک و زنجیره 
تامین کالا و تمرکز بر رویکرد توســعه 
پایدار و رابطه بندر - شــهر، 
بیانیــه امور اقتصادی و مناطق 
به دبیرخانه ارگان های دریایی 

است.
نیمی از ناوگان جهان 
به ســمت پیر شــدن در 

حرکت است
علی رضــا آذرباد رئیس 
اداره امور بنــدری نیز در این 
نشســت تخصصی با مرور 
حمــل و نقل دریایی و بندری 
جهان، گفت: تجارت دریابرد 
حدود ۲ درصد افزایش یافته 
است و در ســطح کانتینری، 
حــدود ۳ درصد رشــد پیش 

بینی شده  است.
وی ادامه داد: جنگ اوکراین باعث 
شد تا الگوی تجارت دریابرد تغییر و کالا 
مسافت بیشتری طی کند؛ در این سال ها 
بخش جابه جایی نفت دچار جهش شده 

که ناشی از جنگ اکراین بوده است.
رئیس اداره امور بندری ســازمان 
بنادر و دریانوردی با بیان اینکه تجارت 
جهانی کانتینری در ســال ۲۰۲۲ دچار 
کاهــش بود اما در ســال های ۲۰۲۳ و 
۲۰۲۴ رشد در بخش کانتینری را شاهد 
هستیم، اظهار داشت: در بخش ناوگان 
جهانی، میانگین ســن ناوگان در سال 
۲۰۲۳، حدود ۲۰ سال بود که نشان می 
دهد نیمی از ناوگان جهان به سمت پیر 

شدن در حرکت است.
آذرباد افزود: در بخش شــاخص 
انتظــار شــناورها در بنادر بر اســاس 
تحقیقات صورت گرفته در ۲۵ بندر دنیا 
حاکی از این است که بنادر کشورهای 
قطر، امارات و عربســتان به ســمت 
شــاخص بهره وری در حرکت هستند 
و مــا باید بــرای ارتقــا در این بخش 

برنامه ریزی کنیم.

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی خبر داد:

آغاز تدوین طرح جامع 
بنادر بازرگانی کشور

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی گفت: همه اقدامات توسعه ای در بنادر با عنوان راهبرد 
برنامه هفتم در حوزه لجستیک و ترانزیت تبیین و ابلاغ شده و تدوین و طراحی پروژه ۱۰ سال آینده سازمان بنادر و دریانوردی 

موسوم به »طرح جامع سازمان بنادر و دریانوردی« از مهر امسال آغاز شده است.

تصمیم دولت و مجلس برای بنزین چیست؟
گروه اقتصادی -رمضانعلی سنگدوینی عضو کمیسیون انرژی مجلس اظهار 
داشت: یکی از مهم ترین احکام در برنامه هفتم توسعه؛ بهینه سازی مصرف انرژی 
و ســوخت است اینکه روزی بین ۱۲۰ تا ۱۴۰ میلیون لیتر بنزین مصرف می کنیم 
رقم بالایی است و قبل از هر اقدامی باید این روند کنترل شود، اکنون مسئله ناترازی 
نیست ما کمبود سوخت داریم زیرا هر قدر هم بنزین تولید شود مصرف می شود. 
اکنون ۵۰ درصد مردم خودرو دارند و تعداد زیادی نیز بیش از یک خودرو در اختیار 
دارنــد؛ خودروهایی که در هر ۱۰۰ کیلومتر پیمایش حدود ۱۰ تا ۱۵ لیتر مصرف 
سوخت دارد و این رویه مهمترین موضوعی است که در راستی حل مشکل بنزین 
باید اصلاح و ساماندهی شود. ما صندوقی در بودجه با عنوان صندوق بهینه سازی 
مصرف انرژی و سوخت تعریف کردیم و ۲۵۰۰ میلیارد تومان نیز اعتبار برای آن 
در نظر گرفتیم تا مصرف را اصلاح کنیم. وی با تاکید بر اینکه خودرویی که ۱۵ لیتر 
در هر ۱۰۰ کیلومتر مصرف بنزین دارد باید از چرخه تولید خودرویی کشور خارج 
شود، تصریح کرد: در جلسه ای که اخیرا با مدیران پالایشگاه ها و معاون وزیر نفت 
در امور پالایش و پخش داشتیم عنوان شد که پالایشگاه ها تا حدی امکان تولید دارند 
و بیش از این میسر نیست؛ هرچند برنامه افزایش تولید در دستور کار قرار دارد اما 
موضوع اصلی این است که ابتدا باید بخش تقاضا را سامان دهیم زیرا افزایش عرضه 
تنها به مصرف بیشتر دامن می زند، راه دیگر اینکه باید سبد سوخت را متنوع کنیم 
علاوه بر بنزین باید سی ان جی را به میزان بیشتری وارد چرخه سبد سوخت کنیم 
همچنین باید از ظرفیت ال پی جی تولیدی در کشور نیز استفاده کنیم. سنگدوینی بیان 
داشت: مشکل ما این است که علاوه بر بنزین به لحاظ تولید گاز نیز مشکل داریم 
و این باعث می شود در آینده نتوانیم خوراک پالایشگاه ها برای تولید بنزین را تامین 
کنیم و این در حالی است که نیروگاه ها هم با مشکل تامین سوخت مواجه خواهند 
شد بنابراین راهی جز بهینه سازی مصرف انرژی نداریم. باید تنوع مصرف انرژی 
را بالا ببریم، کیفیت خودروها بالا برود و دولت در مورد قیمت بنزین تصمیم گیری 
درستی داشته باشد باید لایحه ارائه دهد و مجلس بررسی کند البته اکنون زمان اجرای 
آن نیست زیرا در صورت بالا رفتن قیمت بنزین سفره و اقتصاد مردم دچار مشکل 
می شود، قیمت تمام کالاها افزایش می یابد؛ نتیجه اینکه طبقه پایین جامعه نمی توانند 
از پس زندگی خود برآیند. بنابراین راهکار اصولی این است که باید این زنجیره را 
اصلاح کنیم. وی با اشاره به مشکل تامین بنزین در تعطیلات اخیر یادآور شد: در 
این رابطه باید مشکل ذخایر استرتژیک را حل کنیم و ذخیره سازی داشته باشیم، اما 
راهکار صحیح تر کنترل مصرف است وقتی در یک روز ۱۴۰ میلیون لیتر و در کل به 
طور متوسط ۱۳۰ میلیون لیتر در روز بنزین به مصرف می رسد بیانگر عدم طی مسیر 
درست است، به این معنا که ما مشکل اساسی تری غیر از تامین داریم؛ اصل ماجرا 
عدم مصرف بهینه است. وی با بیان اینکه ما اکنون واردکننده بنزین شده ایم، ادامه 
داد: البته برخی پالایشگاه ها برنامه افزایش تولید را در دستور کار دارند اما مشکلاتی 
هم دارند از جمله اینکه مطالبات پالاشــگاه ها بالاست و طبق آنچه پالایشگاه های 
بخش خصوصی عنوان می کنند تقاضا دارند که اجازه صادرات مازاد فرآورده های 
نفتی را داشته باشند تا افزایش تولید بنزین را اعمال کنند. امروز پالایشگاه ها ۱۶۲ 
هــزار میلیارد تومان از دولت مطالبه دارند البته دولت هم در زمینه خودراک از آنها 
طلبکار که باید تهاتر صورت گیرد، باید این مشکلات به نوعی حل شود و ما باید 
کنار هم بتوانیم مشکل کمبود سوخت را حل کنیم که راه اصلی آن نیز بهینه سازی 
مصرف است. برای افزایش قیمت نیز ابتدا باید ساختار را اصلاح کنیم؛ نمی توانیم 
افزایش قیمت را اعمال کنیم و سفره مردم دچار مشکل شود باید ساختاری ایجاد 
شود که اگر درآمدی از افزایش قیمت بدست آمد به نفع مردم بوده و به جیب اقشار 
کم درآمد برود. وی در ادامه به موضوع مشکل ناترازی در دیگر حامل های انرژی 
از جمله گاز اشاره و اظهار داشت: ما غیر از بنزین در حوزه دیگر حامل های انرژی 
مثل گاز طبیعی هم ناترازی داریم، اکنون یک میلیارد متر مکعب در روز تولید گاز 
داریم که همه آن را نیز می سوزانیم و هیچ اقدامی در راستای افزایش راندمان وسایل 
گازسوز از جمله بخاری ها و یا نیروگاه ها نداشته ایم. با این شیوه شرایط در تمامی 
حوزه ها سخت می شود چراکه از یک سو مخازن ذخیره در پارس جنوبی در حال 
تخلیه است و ما در زمینه فشارافزایی همچنان عقب هستیم. مشکل تولید و مصرف 
بالای گاز باعث می شود که در آینده نتوانیم خوراک پالایشگاه ها برای تولید بنزین را 
تامین کنیم و نیروگاه ها هم با مشکل تامین سوخت مواجه می شوند، در این شرایط 
راهی جز بهینه ســازی مصرف ســوخت ایجاد تنوع در مصرف انرژی و افزایش 

کیفیت خودروها نداریم. 

گروه اقتصادی  - بســیاری از بانک ها با  
وجود اینکه دولتی هستند، قوانین در زمینه ارائه 
تسهیلات تعیین شده در قانون در حوزه ساخت 
مســکن را اجرایی نمی کننــد و بانک مرکزی 
مکلف اســت که تسهیلات ساخت مسکن با 
مبلغ جدید را در سریع ترین زمان ممکن ابلاغ 
کند. »نشد که نشد که نشد شبکه بانکی را کامل 
به خدمت نهضت ملی مسکن بیاوریم، بانک ها 
۲۸ درصد بــه قانون عمل کردند!« این آخرین 
اظهارات وزیر ســابق راه و شهرســازی است 
دولت ســیزدهم اســت که در نشست خبری 
مطرح کرد. یکی از راهبردهای اصلی در تامین 
مسکن اعطای وام بانکی به متقاضیان ساخت 
مسکن است. در دولت سیزدهم وام مسکن در 
شــهرها طی  دو مرحلــه افزایش پیدا کرد یک 
مرحله از ۳۵۰ میلیون شــهری به ۵۵۰ میلیون 
افزایش پیدا کرد و الان عمل می شــود. بعد از 
آن در شورای عالی مسکن ۵۵۰ میلیون به ۸۰۰ 
میلیون افزایش پیدا کرد اما دولتمردان در انتظار 
تصمیم شورای عالی بانک مرکزی ببرای ابلاغ 
این وام هســتند، یعنی در صــورت ابلاغ وام 
مســکن از ۳۵۰ میلیون به ۸۰۰ میلیون افزایش 

خواهد یافت. 

پیش از این در مســکن روســتایی  وام از 
۲۰۰ میلیــون به ۳۵۰ میلیون افزایش پیدا کرده 
بود اما اکنون همه در انتظار تصمیم بانک مرکزی 

هستند.
با تاخیر در ابلاغ وام بانکی، فرصت 
ساخت و ساز مســکن در کشور از بین 

می رود
 حمیدرضــا عزیزی فارســانی، نماینده 
مجلس در گفتگو با  ایسنا با اشاره به اهمال کاری 
بانک مرکزی در ابلاغ میزان وام جدید ساخت 
مسکن و از دست رفتن فرصت ساخت و ساز 
مسکن در کشور گفت: متاسفانه بانک ها به جای 
اینکه بانکداری کنند و در خدمت تولید، اشتغال 
و خلق ثروت باشــند به دنبال بنگاهداری و در 

واقع مسائل حاشیه ای دیگر هستند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: به واقع این رویکرد بانک ها موجب آسیب 

رسانی به کشور شده است. 
عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه مسکن از جمله نیازهای 

ضروری خانوارها قلمداد می شــود، ادامه داد: 
همچنین باید تاکید کنم که بخش مسکن بخشی 
مولد اســت از این رو اگر ما شــاهد توسعه در 
بخش مسکن باشیم صنایعی از جمله سیمان، 
آهن و بسیاری از صنایع دیگر رونق پیدا کرده و 

اشتغال زایی ایجاد خواهد شد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه حوزه مسکن به نوعی یک صنعت قلمداد 
می شــود، ادامه داد: بنابراین حمایت از حوزه 
مســکن به واقع مورد نیاز جامعه بوده آن هم به 
دلیل مشــکلاتی که در حال حاضر در کشور و 

در کمبود مسکن داریم.
عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی با اشاره به شکل گیری مافیای مسکن 
در کشور ادامه داد: این مافیا در شهرهای بزرگ 
و به دلیل گرانی بسیار بالای قیمت مسکن فعال 
هســتند این در حالیســت که افرادی همچون 
کارمنــدان و معلمــان و همچنیــن کارگران 
بضاعت لازم را نداشــته و مجبورند در حاشیه 

شهرها زندگی کنند.

این نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: بنابراین مبحث حمایت از تولید مســکن 
در کشــور از جمله ضروریــات بوده و باید به 

آن توجه شود.
چرا حتــی بانک هــای دولتی وام 

مسکن نمی دهند؟
عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی گفت: بسیاری از بانک ها با وجود اینکه 
دولتی هستند، قوانین در زمینه ارائه تسهیلات 
تعیین شده در قانون در حوزه ساخت مسکن را 
اجرایی نمی کنند و بانک مرکزی مکلف است 
که تســهیلات ساخت مسکن با مبلغ جدید را 
در سریع ترین زمان ممکن ابلاغ کند. باید یک 
راهکاری برای بازپرداخت تســهیلات حوزه 
مســکن از سوی محرومین در نظر گرفته شود 
و همچنین باید نظارت مناســبی بر بانک ها در 
راســتای پرداخت تسهیلات مسکن صورت 

گیرد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه متاسفانه بانک ها به وظایف قانونی خود 

در ارائه تسهیلات مسکن عمل نمی کنند، ادامه 
داد: بنابراین بانک مرکزی باید نظارت صحیحی 
در این زمینه داشــته باشد و اهمال کاری در این 
بخش به هیچ وجه پذیرفتنی نیست. همچنین 
بانک مرکزی باید ابلاغ تســهیلات جدید در 

حوزه مسکن را مد نظر قرار دهد.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی با 
بیان اینکه تسهیلات جدید در حوزه مسکن به 
درستی اجرایی نمی شود، ادامه داد: البته باید به 
این نکته هم اشاره کنیم که برخی از بانک ها منابع 

لازم را برای ارائه این تسهیلات ندارند.
عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی ادامــه داد: با در نظــر گرفته جمیع 
مشــکلات، اما این مســئله دلیلی نمی شود تا 

تسهیلات مسکن به مردم پرداخت نشود.
وی با بیان اینکه باید ناترازی منابع بانکی 
برطرف شــود، ادامــه داد: در صورت رفع این 
نقایص، هم بحران نقدینگی برطرف شــده و 
همچنین خلق ثروت صورت خواهد گرفت. 
متاسفانه بانک ها بخش زیادی از منابع خود را در 
قالب تسهیلات به کارمندان خود ارائه می کنند 
و این یکی از مشــکلاتی است که باید برطرف 

شود.

چرا مبلغ جدید وام مسکن ابلاغ نمی شود؟

گــروه اقتصــادی - بنابر این 
گزارش، با توجه به تشدید نظارت ها 
بر فعالیت ســایت های فروش بلیت 
هواپیما و آژانس های مســافرتی طبق 
اعلام سازمان هواپیمایی کشور دامنه 
تمامی سایت های گران فروش بلیت 

هواپیما بسته خواهد شد.
بــا وجــود آنکه از زمــان پیک 
سفرهای تابســتانی عبور کرده ایم و 
شاهد کاهش حجم پروازهای داخلی 
در مسیرهای پر تردد هستیم اما بررسی 
ها نشان میدهد که در این ایام همچنان 
سازمان هواپیمایی کشور نظارت های 
خود را تشــدید کرده است و هر روز 
شــاهد اعلام آمارهای از ســوی این 
سازمان هستیم که اقدام به بستن سایت 

های غیر مجاز کرده اند.
 از تیــر ماه امســال نــرخ بلیت 
پروازهای داخلی با  رای دیوان عدالت 
اداری آزاد شــد و همزمــان در همان 
دوره انجمن شرکت های هواپیمایی 
اعلام کرد که با آزاد ســازی نرخ بلیت 
ما شاهد کاهش دلالی وسوداگری در 
بلیت هواپیماها خواهیم بود اما بررسی 
ها نشان میدهد که در ایامی که خبری 
از  پیک مســافرتی نیست اما در برخی 
از مسیرها همچنان نرخ ها بالاتر از نرخ 
انجمن شرکت های هواپیمایی بوده و 
ما شاهد آن هستیم که سایت ها همچنان 

بر گران فروشــی های خود پافشاری 
می کنند. در همین زمینه جعفر یازرلو 
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور با 
بیان اینکه سازمان هواپیمایی خود در 
طی دو سه ماه گذشته بر فعالیت سایت 
هــای غیر مجاز نظارت کرده و در این 
دوره تاکنون بیش از ۱۶ ســایت غیر 
مجاز  پلمب شده اند گفت: بسیاری از 
سایت های که هیچ مجوزی از سوی 
سازمان هواپیمایی کشوری نداشته اند 
به دادســتانی ارجاع داده ایم که  دامنه 
ســایت های این شرکت ها را ببندند 
و در حال حاضــر هم این نظارت ها 
در دســتور کار قرار گرفته است. وی 
ادامه داد: تا ابتدای مهر ماه ۱۶ ســایت 
غیــر مجاز را به قــوه قضائیه معرفی 
کردیــم و همچنین در طــی چند ماه 
گذشــته هم پروانه فعالیت بیش از ۵ 
آژانس مســافرتی غیر مجاز را هم به 
دلیل نمایــش و عرضه  بلیت هواپیما 
خارج از نرخنامه انجمن شرکت های 

هواپیمایی باطل کردیم.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی 
کشــور با بیــان اینکه حتــی فعالیت  
سایت های مانند فلایتیو و مستر بلیت 
را هم بــه دلیل عرضه و نمایش بلیت 
هواپیما خارج از نرخنامه به مدت یک 
ماه تعلیق کردیم گفت : طبق آیین نامه 
و قانون ســازمان هواپیمایی کشور به 

هیچ عنوان با افراد و ســایت های که 
در این بخش کم کاری و کوتاهی کنند 
مساحمه نخواهیم کرد و برخود قاطع 
و جــدی با تمامی اختلالگران در این 

حوزه خواهیم کرد.
جدیدتریــن  در  افــزود:  وی 
اقدامات انجام شــده از سوی سازمان 
هواپیمایی کشور هم  فعالیت شرکت 
خدمات مســافرت هوایی خاطرات 
زاهــدان هم لغو شــد و این اقدامات 
نشان می دهد که تمامی شرکت های 
هواپیمایی در سراسر کشور باید آیین 
نامه و قانون هواپیمایی کشــوری را 

رعایت کنند.
التیماتــوم نهایــی رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشور به 
آژانس های متخلف فروش بلیت
همچنین در این زمینه هم محمد 
محمدی بخش رئیس ســابق  سازمان 
هواپیمایی کشــور با بیان اینکه با تمام 
قوا و با حضور تمامی بازرسان سازمان 
هواپیمایی کشوری نظارت های خود 
را بر فعالیت سایت های فروش بلیت 
هواپیما تشــدید کرده ایم گفت: طبق 
هماهنگی های که انجام شــده اجازه 
فعالیــت و ســوداگری به هیچ یک از 
سوداگران در  بازار بلیت هواپیما نمی 
دهیــم و به مردم هــم همواره توصیه 
کــرده ایم که از خریــد بلیت در این 

سایت ها پرهیز کنند.
وی با اشــاره به اینکه التیماتوم 
نهایی را به ســایت هــای غیر مجاز 
داده ایــم گفت: تمامی ســایت های 
غیر مجازی کــه در حوزه بازار بلیت 
هواپیما اختــلال ایجاد کنند را به قوه 
قضائیه معرفی خواهیم کرد همچنین 
به مســافران این بخش هم توصیه می 
کنیم که از عنوان های مجهول در حوزه 
بلیت هواپیما اســتفاده نکنند تا دچار 
ضرر نشــوند و در صورتی که بلیتی 
خارج از نرخ مصوب خریداری کرده 
اند را هم سایت ســازمان هواپیمایی 

کشوری معرفی کنند.
معــاون وزیر راه وشهرســازی 
اظهار کرد: در آینــده به طور قطع در 
بخش  پروازهــای داخلی و خارجی 
شاهد افزایش  ناوگان خواهیم بود که 
نقش موثری در رسیدن تعادل عرضه 
و تقاضــا در حوزه هوایــی دارد و ما 
این موضوع را هم را به شــرکت های 
هواپیمایی گفته ایم که با افزایش تعداد 
ناوگان خــود بتوانند بازار را به تعادل 

بیشتر برسانند.
حذف واســطه ها و دلالان 
بلیــت هواپیما در دســتور کار 

است
براســاس این گزارش همچنین 
پیــش از ایــن هم مقصود اســعدی 

ســامانی  دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایی گفته بود که با آزاد ســازی 
نرخ بلیــت هواپیما به طور قطع بازار 
سیاه در بلیت هواپیما برچیده خواهد 
شــد او در ادامه گفت: به طور قطع با 
آزاد ســازی نرخ بلیت هواپیما تمامی 
سایت های واسطه و همچنین چارتر 
کنندگان بلیت هواپیما حذف شــده و 
فروش بلیت هواپیما مستقیم از طریق 
خود شرکت های هواپیمایی انجام می 

شود.
وی بــا بیــان اینکه  بــه تمامی 
مسافران بخش هوایی توصیه می کنیم 
که برای خرید بلیت از ســایت خود 
شــرکت های هواپیمایی اقدام کنند تا 
این بلیت با نرخنامه انجمن شــرکت 
های هواپیمایی به دســت آنها برسد 

گفت: سازمان هواپیمایی کشوری در 
این مدت نظارت های خود را تشدید 
کرده که از این موضوع هم شــرکت 
های هواپیمایی بسیار رضایت دارند 
چراکه با حدف واســطه ها و سایت 
های غیر مجاز ما به سمت رونق بازار 

بلیت هواپیما حرکت خواهیم کرد.
گفتنی است، امیدواریم با تشدید 
نظارت ها و لغو امتیاز سایت های غیر 
مجاز در آینده نزدیک شــاهد عرضه 
بلیــت هواپیما با نــرخ های مصوب 
انجمن شرکت های هواپیمایی باشیم 
و از سوی دیگر هم شاهد ورود هرچه 
بیشــتر ناوگان هوایی باشیم  چراکه با 
افزایــش تعداد هواپیمــا به طور قطع 
عرضه و تقاضا در این حوزه به تعادل 

خواهد رسید.

دامنه تمامی سایت های غیر مجاز فروش بلیت هواپیما بسته می شود

رئیس اداره امور بندری سازمان بنادر 
و دریانــوردی با بیــان اینکه تجارت 
جهانی کانتینری در ســال ۲۰۲۲ دچار 
کاهش بــود اما در ســال های ۲۰۲۳ و 
۲۰۲۴ رشــد در بخــش کانتینــری را 
شاهد هســتیم، اظهار داشت: در بخش 
ناوگان جهانی، میانگین ســن ناوگان 
در ســال ۲۰۲۳، حدود ۲۰ سال بود که 
نشــان می دهد نیمی از ناوگان جهان 
به ســمت پیر شــدن در حرکت است.
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